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STRZELCE
Nie ma jak wspólna lektura. Pod-
czas dziesiątej, jubileuszowej 
edycji Narodowego Czytania para 
prezydencka zaproponowała do 
przeczytania dramat Gabrieli 
Zapolskiej „Moralność Pani Dul-
skiej”. Uczniowie Szkoły Pod-
stawowej im. Henryka 
Sienkiewicza chętnie 
włączyli się w akcję, 
odczytując fragmenty 
utworu na placu przed 
szkołą. O czytaniu nie 
zapomniały także naj-
młodsze klasy, które 
do wspólnej lektury 
zaprosiły rodziców. 
W tym przypadku pa-
nie Agnieszka Wojta-
szek, Agnieszka Cieślik 

oraz Magdalena Ekiert przeczy-
tały dzieciom niezapomniane 
i wciąż uwielbiane przygody 
Koziołka Matołka. W szkole już 
czekają z niecierpliwością na ko-
lejny rok, by zmierzyć się z poezją 
- wierszami z cyklu „Ballady i ro-
manse” Adama Mickiewicza.

aktualne

Wspólnymi siłami DLA WAS I O WAS…

Szanowni mieszkańcy, jeste-
śmy po dwóch znaczących 
uroczystościach, bo tak wła-
ściwie z należytą powagą 

trzeba je nazwać. Obydwie wywarły na mnie 
wielkie wrażenie, zwłaszcza zaangażowanie 
miejscowych społeczności. Mam tu na myśli 
dożynki gminne i uroczystość w Zacharzynie.  
Po okresie uśpienia i swego rodzaju niemocy 
spowodowanej pandemią czuje się wśród lu-
dzi energię i widać wyraźne ożywienie. Oso-
biście jestem zbudowana zaangażowaniem 
i chęcią działania, czego efekty mogliśmy 
oglądać podczas gminnego święta plonów. Do-
prawdy przyszło mi żyć i urzędować we wspa-
niałym kawałku Polski pełnym ludzi o wyjąt-

kowych cechach. Bo to, co widzimy u nas - życz-
liwość, ale też kiedy trzeba wzajemną pomoc 
sąsiedzką, mobilizację i wsparcie rad sołeckich, 
zaangażowanie stowarzyszeń czy pań z KGW 
wcale nie jest znowu tak powszednie w innych 
rejonach czy miastach. Efekty można było ob-
serwować właśnie na imprezie dożynkowej 
w Stróżewie. Wyszło perfekcyjnie, ale to przede 
wszystkim Wasza zasługa drodzy mieszkańcy, 
zarówno tej miejscowości, jak i całej gminy. 
Z kolei chwile wzruszenia przeżyłam niedawno 
w Zacharzynie, gdzie uczciliśmy wspólnie ko-
lejną rocznicę zamordowania siedmiu naszych 
rodaków. I znowu efekty przyniosło wzajemne 
wsparcie i m. in. dyskretna praca szczególnie 
stowarzyszenia Socius, a także rady sołeckiej 

i pani sołtys z Zacharzyna. W tym roku dodat-
kowo postanowiliśmy uhonorować pamięć 
pomordowanych uroczystą mszą i koncertem 
Polskiego Chóru Męskiego. To była nowa pro-
pozycja, ale chyba się udało. Wielu miało łzy 
w oczach… 
  Dużo, a nawet bardzo dużo dzieje się w  
naszych inwestycjach, zresztą w tej materii 
nigdy zastoju nie było. To dość symboliczny 
moment, bo kończy się priorytetowa dla nas 
budowa świetlicy z remizą w Zacharzynie, ale 
właśnie rusza remont elewacji szkoły czyli za-
bytkowego budynku pałacu w Oleśnicy o po-
tężnym budżecie 1 mln 300 tys. złotych. Mamy 
ambicję by ten obiekt wraz z otoczeniem stał 
się naszą perełką i wizytówką.  Z przyjemno-
ścią będziemy informować Państwa o postę-
pach tych prac. 

Kamila Szejner

Czytali z prezydentem
KRÓTKO I NA TEMAT

Spis Śpiewająco

Razem pod pomnikiem
CHODZIEŻ
Z okazji 82 rocznicy agresji nazi-
stowskich Niemiec na nasz kraj, 
pod Pomnikiem Poległych i Pomor-
dowanych za Polskę i Wolność od-
były się coroczne uroczystości. Od 

lat jednym ze współorganizatorów 
tego spotkania jest gmina wiejska 
Chodzież. 
1 września 1939 roku o świcie hi-
tlerowska nawała ruszyła na Pol-
skę, rozpoczynając tym samym 

II wojnę światową. 
Z okazji rocznicy 
w środę 1 września 
w samo południe 
przy chodzieskim 
pomniku delegacja 
władz samorządo-
wych gminy Chodzież 
oddała hołd poległym 
oraz złożyła wiązankę 
kwiatów. W tym roku 
obok przewodniczą-

cej delegacji - wójt Kamili Szejner, 
gminę Chodzież reprezentowały: 
zastępczyni wójta - Ewa Kubiś, 
przewodnicząca rady - Ewa Śliwiń-
ska oraz radna z Zacharzyna - Mile-
na Różańska.      
 W spotkaniu 
wzięły udział 
poczty sztan-
darowe oraz 
przedstawiciele 
instytucji, stowa-
rzyszeń, jedno-
stek podległych, 
harcerze, przed-
stawiciele rodzin 
ko m b a t a n t ó w, 
młodzież szkolna 

STRÓŻEWO
Przedszkolaki z Gminnego 

Przedszkola w Stróżewie - Ze-
społu Szkolno - Przedszkolne-
go w Stróżewie wzięli udział w 
konkursie organizowanym przez 
Główny Urząd Statystyczny w 
Poznaniu „Spis Powszechny 
Śpiewająco”. Zadaniem małych 
artystów było zaśpiewanie au-
torskiej piosenki zachęcającej 
do udziału w Narodowym Spisie 
Powszechnym Ludności i Miesz-

kań. Mali artyści bardzo prze-
jęli się swoją rolą i brawurowo 
wykonali „Spisowy Blues” przy 
akompaniamencie gitary. Pod 
koniec sierpnia ZSP otrzymało  
wiadomość, że zajęło  III miej-
sce w tym właśnie konkursie. 24 
września Kierownik U. S. w Po-
znaniu - Arleta Olbrot odwiedziła 
przedszkole i przekazała gratu-
lacje, dyplom, a także wspaniałe 
nagrody dla przedszkola, oraz 
dla małych artystów. 

(również z terenu naszej gmi-
ny) oraz  przedszkolaki. Obec-
ny był także ks. Jan Korygacz, 
proboszcz parafii pw. Nawie-
dzenia NMP w Chodzieży, któ-
ry również wystąpił z krótkim 
przemówieniem o charakterze 
religijnym. Całość zakończyło 
wspólne odśpiewanie roty. 
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Jest Pan szefem jednego z najbardziej stra-
tegicznych dla funkcjonowania miejscowej 
społeczności, zakładów. Czuje Pan odpowie-
dzialność? 
	 -	 Oczywiście,	 podobnie	 jak	 wszyscy	 pra-
cownicy	Spółki.	Efekty	naszej	pracy	mieszkań-
cy	oceniają	każdego	dnia.	Świadczone	przez	nas	
usługi	służą	realizacji	celów,	które	można	ująć	
jako:	zadowolenie	klienta	obsługiwanego	przez	
nowoczesną	firmę,	dbającą	o	pracownika	 i	od-
powiedzialną	społecznie.	Nie	da	się	ich	realizo-
wać	bez	odpowiedzialnego	podejścia	do	naszej	
pracy,	 choć	może	właściwszym	byłoby	 użycie	
słowa	-	służby	na	rzecz	lokalnej	społeczności.
Zacznijmy od tego, jaką wodę pijemy? Z ja-
kich warstw pochodzi i czy mamy zagwaran-
towaną odpowiednią jakość.
	 -	Woda	ujmowana	jest	wyłącznie	z	ujęć	wód	
podziemnych	 czwartorzędowych	 (płytszych)	
i	trzeciorzędowych	(głębszych).	Woda	dostarcza-
na	naszym	klientom	jest	dobrej	jakości	zarówno	
pod	względem	mikrobiologicznym	 jak	 i	 fizyko
-chemicznym.	Potwierdzają	to	pozytywne	wyni-
ki	jej	badań.	Prowadzone	są	one	zarówno	przez	
Państwową	Inspekcję	Sanitarną,	jak	i	zakładowe	
laboratorium	w	 ramach	monitoringu	wewnętrz-
nego.	Nasza	woda	 jest	 średnio-twarda.	Ma	 ona	
w	związku	z	 tym	dodatkowe	walory	zdrowotne	
w	postaci	jonów	wapnia	i	magnezu,	a	jej	parame-
try	są	porównywalne	pod	tym	względem	z	wodą	
butelkowaną.			
Na świecie dobrej jakości woda staje się towa-
rem coraz bardziej poszukiwanym. W Polsce 
także. Czy może Pan zagwarantować miesz-
kańcom gminy, że w najbliższych latach jej 
nie zabraknie? 
	 -	 Dzięki	 inwestycjom,	 które	 sukcesywnie	
realizowaliśmy	 nie	 mieliśmy	 w	 ostatnich	 la-
tach	ograniczeń	w	dostawie	wody	dla	naszych	
odbiorców,	 a	 tylko	w	2020	były	one	udziałem	
mieszkańców	 ponad	 200	miejscowości	w	 Pol-
sce.	Połączenie	miejskiego	i	gminnego	systemu	
wodociągowego	pozwoliło	na	bardzo	racjonal-
ną	gospodarkę	wodą	i	przyniosło	obopólne	ko-

rzyści.	Część	gminy	otrzymuje	wodę	z	miasta,		
a	z	kolei	południowa	część	miasta	zasilana	jest	
ze	 stacji	 w	 Podaninie.	Myśląc	 przyszłościowo	
zidentyfikowaliśmy	 nowe	 tereny	 wodonośne,	
na	których	w	kolejnych	 latach	budowane	będą	
studnie	głębinowe.	Także	zmiany	klimatu	wpły-
wają	na	umniejszanie	zasobów.	Stąd	tak	ważna	
jest	tzw.	mała	retencja,	np.	aby	deszczówka	była	
zatrzymywana	u	nas	na	miejscu,	a	nie	odpływa-
ła	rzekami	do	morza.	Warto	więc,	gdy	tylko	jest	
to	możliwe,	zagospodarowywać	tę	wodę	na	wła-
snych	nieruchomościach,	do	czego	zachęcamy.
To a propos proszę powiedzieć jakie obecnie 
są najważniejsze inwestycje MWiK na tere-
nie Gminy? Wiem, że ciągle wymieniane są 
stare sieci azbestowe na nowe…  
	 -	 Na	 terenie	 Gminy	 Chodzież	 znacząca	
większość	 sieci	 wodociągowej	 wykonana	 jest	
z	 rur	 tworzywowych.	W	ramach	 inwestycji	do	
roku	 2020	wymieniliśmy	na	 tym	obszarze	 po-
nad	 2	 km.	 sieci	 z	 azbestocementu.	 Pozostało	
jej	 jeszcze	 stosunkowo	 niewiele,	 bo	 tylko	 ok.	
2	km,	co	 stanowi	1,7	%	długości	gminnej	 sie-
ci	wodociągowej.	Inne	kluczowe	inwestycje	to:	
modernizacja	Stacji	Uzdatniania	Wody	w	Kon-
stantynowie,	 uzbrajanie	 nowych	 terenów	 pod	
budownictwo	 mieszkaniowe,	 wdrożenie	 na	
oczyszczalni	 ścieków	 w	 Studzieńcu	 nowych	
rozwiązań	w	zakresie	gospodarki	osadami	ście-
kowymi	i	wykorzystania	ścieku	oczyszczonego.
Ale MWiK to nie tylko woda, ale także ścieki. 
Czy są jakieś problemy związane z eksploata-
cją sieci kanalizacyjnej?
	 -	 Głównym	 jest	 niewłaściwe	 korzystanie	
z	 kanalizacji	 sanitarnej.	Większość	 z	 nas	 robi	
to	w	sposób	prawidłowy,	ale	nadal	zdarzają	się	
przypadki	wrzucania	do	kanalizacji	rzeczy,	któ-
re	tam	nie	powinny	trafiać.	Dotyczy	to	w	szcze-
gólności	 włóknistych	 artykułów	 higienicznych	
np.	nawilżanych	chusteczek.	Potrafią	one	uszko-
dzić	 pompy	 na	 przepompowniach	 ścieków,	 co	
powoduje	 zagrożenia	 zalania	 ściekami	 i	 gene-
ruje	 dodatkowe	koszty	 związane	 z	 usuwaniem	
awarii.	 Do	 kanalizacji	 trafiają	 również	 resztki	

żywności,	czy	nawet	odpady	poremontowe!	Pa-
miętajmy	-	kanalizacja	to	nie	śmietnik.
Starania spółki w zakresie zapewnienia jak 
najpełniejszej obsługi są znane i doceniane 
przez mieszkańców gminy. Praktycznie wa-
sza praca nigdy się nie kończy…
	 -	Utrzymanie	 ciągłości	 i	 bezpieczeństwa	 do-
staw	wody	wymaga	nieustannej	pracy	24	godziny	
na	dobę,	365	dni	w	roku.	Sukcesywnie	wdrażamy	
nowoczesne	 rozwiązania	dotyczące	zdalnego	za-
rządzania	 infrastrukturą.	 Z	 głównych	 obiektów	
spółki,	w	których	utrzymujemy	całodobowe	dyżu-
ry,	zdalnie	monitorujemy	pracę	stacji	uzdatniania	
i	podwyższania	ciśnienia	wody	i	sieci	wodociągo-
wej,	oczyszczalni	ścieków	i	45	sieciowych	prze-
pompowni	ścieków,	co	umożliwia	szybkie	wykry-
wanie	i	usuwanie	awarii.		Dzięki	temu		i		wymianie		
zużytych	technicznie	odcinków	sieci	straty	wody	
obniżyliśmy	z	ponad	17%	do	8%.		Wszystkie	wo-
domierze	odczytujemy	zdalnie.	Stacje	Uzdatniania	
Wody	 i	 podwyższania	 ciśnienia	 są	 wyposażone	
w	agregaty	prądotwórcze	zapewniające	ich	pracę	
nawet	w	przypadku	braku	zasilania	z	 sieci	 ener-
getycznej.	Ta	cała	infrastruktura	wymaga	ciągłego	
utrzymania,	dozoru	i	prac	serwisowych	itd.
Wspólnie z firmą jest Pan współorganizato-
rem, ale też entuzjastą Pikniku Naukowego 
w Chodzieży. Jak ocenia Pan ostatnią edycję, 
która odbyła się w niedzielę 12 września? 
	 -	Nasze	zaangażowanie	w	działania	eduka-
cyjne	 związane	 z	 szeroko	 rozumianą	 ekologią	
wynikają	z	celów	o	których	mówiłem	na	począt-
ku.	 Jesteśmy	 firmą	 odpowiedzialną	 społecznie	
i	mamy	świadomość,	że	nowoczesna	infrastruk-
tura	to	nie	wszystko.	Istotny	jest	stan	środowi-
ska	w	którym	żyjemy	i	z	zasobów	którego	ko-
rzystamy.	Tych	nie	będzie	bez	dbania	przez	nas	
wszystkich	o	środowisko.	Uwrażliwianiu	na	 te	
kwestie	służy	właśnie	piknik	naukowy.	Organi-
zujemy	go	we	współpracy	z	Nadleśnictwem	Po-
danin	i	Urzędem	Miejskim	w	Chodzieży.	Cieszy	
nas,	że	aktywnie	piknik	wspiera	również	Gmina	
Chodzież.	Razem	możemy	więcej…
Dziękuję za rozmowę. 

ROZMOWA NA CZASIE

Nowoczesna 
infrastruktura 
to nie wszystko…

Rozmowa ze Stanisławem Binieckim 
– prezesem Zarządu Miejskich Wodociągów i Kanalizacji sp. z o.o. w Chodzieży
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Z tygodnia na tydzień przybywa w gminie inwestycji. Jedne zbliżają się 
ku końcowi, inne dopiero ruszają. Na horyzoncie nie widać przestoju, 

wręcz przeciwnie - planów i kolejnych zadań ciągle przybywa. 
Oto krótkie podsumowanie - aktualny raport z terenu gminy Chodzież.

GMINA CHODZIEŻ

Strzelce - zagospodarowanie 
terenu przy szkole        

 Zakończono prace, które do-
tyczyły zagospodarowania terenu 
przy Szkole Podstawowej w Strzel-
cach. Otoczenie szkoły zmieniło się. 
Wykonano nawierzchnie utwar-
dzone z kostki betonowej w miej-
scach przeznaczonych na komu-
nikację tj. na drodze wewnętrznej, 
dojściach i miejscach postojowych 
dla samochodów. Natomiast na 
nieutwardzonych przestrzeniach 
urządzone zostaną zieleńce. Poja-
wiły się ławki. Wykonano również 
nowe ogrodzenie wzdłuż granicy 
od strony drogi wojewódzkiej oraz 
od strony lasu. Przeprowadzenie 
tych prac znacznie poprawiło walo-
ry estetyczne otoczenia przy odno-
wionym i rozbudowanym w 2019 
roku obiekcie szkoły.   

Podanin – przebudowa drogi
 Kolejnym przedsięwzięciem, 
które skorzysta z dofinansowania 
jest przebudowa drogi w Podani-
nie. Kwota wsparcia, które gmina 
otrzymała w czerwcu w przypad-
ku tego zadania wynosi 150 000 
zł. Dofinansowanie pochodzi 
z Rządowego Funduszu Inwesty-
cji Lokalnych w ramach Funduszu 
Przeciwdziałania COVID-19 dla 
gmin z przeznaczeniem na inwe-
stycje realizowane w miejscowo-
ściach, w których funkcjonowały 
zlikwidowane państwowe przed-
siębiorstwa gospodarki rolnej. 
Planowany termin rozpoczęcia 
robót to miesiąc październik br.

Budowa budynku świetlicy 
wiejskiej w Zacharzynie

 Widoczne są już efekty trwają-
cych prac dotyczących budowy bu-
dynku świetlicy  wiejskiej  Zacha-
rzynie. Wykonana jest już koloro-
wa elewacja z kolorystyką, a obec-
nie trwają wewnętrzne prace wy-
kończeniowe. Roboty budowlane 
rozpoczęto w czerwcu 2020 roku, 
a ich zakończenie wg umowy prze-

Na wielu 
frontach...

widziane jest do listopada 2021 r. 
Obiekt będzie pełnił w części funk-
cję świetlicy wiejskiej oraz w części 
funkcję remizy OSP. Rozwiązania ar-
chitektoniczne uwzględniają w nim 
dostępność dla osób z niepełno-
sprawnością ruchową. Zadanie to 
uzyskało pomoc finansową ze środ-
ków Rządowego Funduszu Inwesty-
cji Lokalnych w ramach Funduszu 
Przeciwdziałania COVID-19 dla jed-
nostek samorządu terytorialnego 

w kwocie 1 mln. zł. Informacja o do-
finansowaniu zamieszczona została 
na tablicy informacyjnej ustawionej 
w widocznym miejscu na działce, na 
której wzniesiony jest obiekt a także 
zamieszona na stronie internetowej.  

Budowa drogi - Rataje 
Os. Klonowe

 Gmina ubiega się o kolejne 
środki z Rządowego Funduszu 

Rozwoju Dróg, tym razem na budo-
wę drogi w Ratajach Os. Klonowe. 
Wniosek o dofinansowanie złożony 
został w ramach naboru na 2022 
rok przeprowadzonego w miesią-
cu sierpniu 2021. Wartość zada-
nia wg kosztorysów inwestorskich 
(branża drogowa, sanitarna i elek-
tryczna) wynosi  prawie 990 tyś. zł. 
Rezultatem przeprowadzonego za-
dania będzie zmiana nawierzchni 
drogi na utwardzoną z kostki beto-
nowej i wyposażeniem jej w braku-
jącą infrastrukturę drogową: chod-
niki,  skrzyżowanie, przejścia dla 
pieszych, oznakowanie pionowe 
i poziome, oświetlenie drogowe   
a także kanalizacja deszczowa.  

Rządowy Fundusz Polski Ład 
 W miesiącu lipcu br, w ramach 
pierwszej, pilotażowej edycji Rzą-
dowego Funduszu Polski Ład: Pro-
gram Inwestycji Strategicznych, 
Gmina  zgłosiła  3 zadania inwe-
stycyjne o wsparcie finansowe na 
łączną kwotę 5.399.000,00 zł. Dwa 
zadania dotyczą infrastruktury 
drogowej i jedno edukacyjnej.    

Przebudowa drogi 
w Ratajach ul. Chodzieska

 W październiku br. rozpoczną 
się roboty dotyczące przebudowy 
drogi w Ratajach ul. Chodzieska. 
Jest to droga w pomiędzy parkiem 
a blokami mieszkalnymi w są-
siedztwie Zespołu Szkół im. Józefa 
Wybickiego w Ratajach. Zadanie 
finansowane jest ze środków wła-
snych gminy. 

Remont elewacji budynku 
Szkoły Podstawowej 

im. Marii Skłodowskiej 
- Curie w Oleśnicy 

 Dokonano już wyboru wyko-
nawcy robót zadania prowadzone-
go pn. remont elewacji w budyn-
ku Szkoły Podstawowej im. Marii 
Skłodowskiej – Curie w Oleśnicy.   
Jest to budynek  wpisany  do reje-
stru zabytków. W zakres zadania 
wchodzi wykonanie robót roz-
biórkowych oraz robót związa-
nych z remontem i konserwacją 
elewacji budynku. Koszt zadania 
to kwota 1 278 000 zł. Wykonawcą 
robót jest  firma TOM-BUD Tomasz 
Nagórny z  Ryczywołu. 

Strzelce: Przybyło nowe estetyczne ogrodzenie

Zacharzyn. 
We wnętrzach nowego 
obiektu trwają prace 

wykończeniowe.  
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Drogę wybudowano jako jed-
nojezdniową, jednopasmo-
wą i dwukierunkową wraz 

z oświetleniem. Klasa techniczna 
D (dojazdowa). Kategoria ruchu 
KR 1-2. Długość odcinka wynosi 
630 m, szerokość 4 m. Droga koń-

czy się w tzw. polu jednak umoż-
liwia przejazd przez sieć dróg 
polnych wewnętrznych aż do łąk 
nadnoteckich i stanowi też cieka-
wą alternatywę dla rowerzystów. 
Konstrukcję nawierzchni jezdni 
zaprojektowano z warstwy od-
cinającej; podbudowy z kruszy-
wa łamanego; warstwy wiążącej 
i ścieralnej z betonu asfaltowego. 
Zostanie także wykonane oświe-
tlenie drogi za pomocą 11 szt. 
opraw typu LED montowanych 
na słupach stalowych, posiada-
jących certyfikat bezpieczeństwa 
B oraz oznakowanie znakiem CE. 
 Nowa droga ułatwi dojazd 
rolnikom do pól, a liczne zjazdy 
zapewnią dojazd do poszcze-
gólnych upraw. Inwestycja zo-
stała dofinansowana ze środ-
ków Województwa Wielkopol-
skiego w ramach dwóch zawar-
tych umów o łącznej kwocie 
224 125 zł. 

warto przeczytać

Zakończono prace  budowla-
ne dotyczące  zadania pod 
nazwą   „Budowa drogi – 

Stróżewo gm. Chodzież”. Przed-
sięwzięcie to zgodnie z umową 
zawartą w dniu 17 sierpnia 2021 
r. z Wojewodą Wielkopolskim ob-
jęte jest wsparciem finansowym  
ze Środków Państwowego Fundu-
szu Celowego o nazwie Rządowy 
Fundusz  Rozwoju Dróg. Cał-
kowita wartość zadania wynosi 
458 202,66 zł, w tym koszty kwa-
lifikowalne  440 569,50 zł  a wy-
sokość dofinansowania wynosi 
217 114,32 zł. Informacja o do-
finansowaniu zamieszczona zo-
stała na tablicach informacyjnych 
ustawionych w widocznym miej-
scu, na początku i końcu drogi. 
Rezultatem przeprowadzonego 
zadania jest zmiana nawierzchni 
drogi na dł. 302 m na utwardzo-

ną  wykonaną z kostki betonowej 
oraz zjazd dł. 5 m na drogę po-
wiatową. Droga posiada jezdnię 
o szer. 5,00 m  na dł. 181 m i szer. 
6,00 m na dł. 126 m. Wyposażona 
została w brakującą infrastruk-
turę, jak: chodnik, skrzyżowania, 
przejście dla pieszych, oznako-
wanie pionowe i  poziome  oraz 
oświetlenie drogowe  w ramach 
którego ustawiono  9 latarni. 

RATAJE

Gmina nadzoruje budowę drogi bitumicznej 
wraz z oświetleniem czyli ulicy Łąkowej w Ratajach. 

Z drogi powinni cieszyć się przede wszystkim rolnicy.

Choć droga jest niedługa, wydatnie uprości mieszkańcom życie. 
W Stróżewie przybyła kolejna droga wraz z kompletną infrastrukturą

Nowa droga, dołożył wojewoda
STRÓŻEWO

W Stróżewie przybyła nowa droga… 

Rolnikom będzie łatwiej

Droga w Ratajach - rolnicy 
już korzystają

Teraz prosto do celu…

Teraz czas na pobocze
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Trwa remont  kościoła  w  Stróżewie

Tradycyjnie w niedzielę 15 sierpnia w Nietuszkowie zorganizowano festyn z okazji święta Wnie-
bowzięcia NMP czyli popularnej Matki Boskiej Zielnej. Wykorzystując sprzyjającą pogodę, świe-
tlicę i jej otoczenie odwiedziły liczne grupy wiernych z parafii, ale przede wszystkim miejscowi. 
Nie zabrakło delegacji władz gminy Chodzież - wójt Kamili Szejner i zastępczyni wójta - Ewy Kubiś. 

NIETUSZKOWO

STRÓŻEWO

Całość o godz. 12.00 zainau-
gurowała Msza św. koncele-
browana przez ks. kanonika 

Roberta Różańskiego proboszcza 
parafii w Ujściu, której podlega ko-
ściół filialny w Nietuszkowie. Z tej 
okazji kościół przyozdobiły zioła 
i kwiaty, a mszę zakończyła proce-
sja. Dwie godziny później roz-
począł się festyn. W imieniu 
ks. proboszcza i rady sołeckiej 
głos zabrał sołtys wsi i radny 
gminy Zenon Flitta. Witając 
gości oraz przybyłych sołtys 
zaprosił młode talenty do wy-
stępów, mieszkańców do ich 
oklaskiwania, zaś wszystkich 
razem do konsumpcji. Wkrót-
ce na rozstawionych przy 
świetlicy stołach pojawiła się 
grochówka i miejscowe spe-
cjały, w tym słodkości i kawa 
przygotowane przez miej-
scowe gospodynie. Niewielki 

dochód z tego tytułu, jak zwykle 
przeznaczono na cele związane 
z utrzymaniem kościoła. - Festyn 
przy współpracy z ks. proboszczem 
Różańskim organizujemy od do-
brych kilku lat - tłumaczy sołtys. 
- Za każdym razem z uzbieranych 
w ten sposób środków korzysta 

nasz kościół m. in. pomalowaliśmy 
płot, a otoczenie cmentarza krok 
po kroku wykładamy polbrukiem. 
Z tego źródła udało nam się rów-
nież zakupić multimedialny dzwon, 
który świetnie spełnia swoją rolę.       
 Oprawę muzyczną niedzielnego 
festynu zapewniła młoda i utalen-

towana mieszkanka Nietusz-
kowa Ania Klaszyńska wraz 
z przyjaciółmi. Na specjalnie 
przygotowany z tej okazji mi-
nikoncert wokalistka (i orga-
nistka), zaprosiła również do 
wnętrza świątyni. Niedzielne 
spotkanie stało się także oka-
zją do indywidualnych roz-
mów z przedstawicielkami 
samorządu.     
 - Jesteśmy zadowoleni, 
że w tym roku mimo zagro-
żenia pandemią udało nam 
się festyn przeprowadzić. 
Wypada podkreślić wielki 

wkład i pomoc 
mieszkańców, szczególnie 
tutejszych gospodyń. A pracy było 
niemało: wypieki, przygotowanie 
terenu, później sprzątanie… Bar-
dzo serdecznie dziękuję wszyst-
kim za pomoc i wsparcie. Bez was 
by się to nie udało - podsumował 
na koniec sołtys. 

Za  nadzór  budowlany  ze  
strony  parafii  odpowiada  
uznany  specjalista  i  świet-

ny  fachowiec  w  branży  budow-
lanej  inż.  Ryszard  Kustroń. Jak  
podkreśla  koordynator  prac  przy  
kościele, radny  Krzysztof  Sobala, 
połączenie  solidnego  wykonawcy  
i  fachowego  nadzoru  zapewnia  
wysoką  jakość  prowadzonych  
prac. Czyszczenie  ścian  zewnętrz-
nych  jest  prowadzone  przy  
użyciu  środków  chemicznych. 
Do  konserwacji  całego  obiektu  
przed  niepożądanym  wnikaniem  
wód  opadowych  i  wilgoci  z  po-
wietrza  przewiduje  się  użycie  
specjalnego  preparatu  chemicz-
nego. Zastosowany  preparat  nie  
będzie  powodował  żadnej  zmia-
ny  koloru  materiału  impregno-
wanego  ani  matowego  wyglądu  
powierzchni. Impregnacja  hy-
drofobizująca  nie  tylko  ochroni  
elewację  przed  zniszczeniem  ale  

radykalnie  ograniczy  jej  brudzenie  
się. Osiągnięty  w  wyniku  konser-
wacji  efekt  estetyczny  zostanie  za-
chowany  przez  wiele lat. 
 Dlaczego  czyszczenia  murów  
nie  przeprowadza  się  metodą  pia-
skowania? Otóż  w  chwili  obecnej  
odchodzi  się  od  tej metody, z uwagi 
na duże  ubytki  czyszczonego  ma-
teriału. Metoda  chemiczna  nie  ma  
tego  mankamentu. Do  wykonywa-
nia  prac  remontowych  używane  
są  najlepsze  materiały  dostępne  
na  rynku  polskim. Z  okien  kościo-
ła  zniknęły  kraty  i  już  nie  powró-
cą. Jest  to  decyzja  konserwatora  
zabytków, wracamy  do  stanu  pier-
wotnego  kościoła. Natomiast  okna  
na  zewnątrz  zostaną  odmalowane. 
Przewidywany  termin  zakończenia  
prac  to  15  października. 
 Uwaga! W związku z kolejnym 
etapem pilnie poszukiwane  są  sta-
re  zdjęcia  wnętrza  kościoła. Bar-
dzo  by  one  pomogły  przy  pro-

Prace  remontowe  przy remoncie kościoła  w  Stróżewie  nie  zwalniają  tempa. Aktualnie remontowane są ściany zewnętrzne. 
Podmiotem  odpowiedzialnym  za  II  etap  prac  budowlanych  jest  znana  na  rynku  budowlanym  

firma  „PEBEROL”  sp. z o.o.  w  Chodzieży. 
wadzeniu  badań  konserwatorskich  
we  wnętrzu, które  już  wkrótce  
będą  wykonane. Prosimy o kontakt 
w tej sprawie z radnym Krzyszto-
fem  Sobalą.    

Festyn na sto dwa

W Nietuszkowie potrafią…
Wszyscy mogli poznać talenty 

Ani Klaszyńskiej i jej przyjaciół

Mieszkańcy przybyli 
całymi rodzinami

Trwa remont ścian zewnętrznych kościoła w Stróżewie

Charakterystyczna 
czerwona cegła 

zostanie  odnowiona
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ZACHARZYN

Gmina pamięta, mieszkańcy 
również… Rocznicę tra-
gicznej śmierci młodych 

mężczyzn postanowiono uczcić 
nie tylko tradycyjnym złożeniem 
wiązanek kwiatów i coroczną 
mszą św. w pobliskim kościele. 
W tym roku koncepcja obcho-
dów zyskała bardziej ważki, by 
nie powiedzieć poważny wymiar. 
Z inicjatywy  Stowarzyszenia SO-
CIUS tegoroczne obchody przygo-
towało liczne grono Partnerów: 
Gmina Chodzież, Parafia Raczyn, 
Szkoła Podstawowa w Zacharzy-
nie, OSP Zacharzyn oraz Społecz-
ność Lokalna. Już na pierwszy 
rzut oka można było zauważyć, że 
mieszkańcy włączyli się w przy-
gotowanie obchodów  poprzez 

wywieszenie flag narodowych na 
swoich domach.  
 Tradycyjnie uroczystości roz-
poczęły obchody przy pomniku 
ofiar hitlerowców. Wśród delegacji 
byli przedstawiciele rodzin pomor-
dowanych, sołectw gminy Cho-
dzież, gminnych, miejskich i powia-
towych jednostek samorządowych, 
lokalnych szkół, służb munduro-
wych, instytucji oraz organizacji 
pozarządowych. Do wykonania 
w miejscowym kościele uroczystej 
mszy św. Missa Brevis skompo-
nowanej przez Jana Szopińskiego 
zaproszono Polski Chór Męski, 
Chór Kameralny Polskiej Agencji 
Muzycznej oraz solistów. Całość za-
kończył dedykowany mieszkańcom 
muzyczny suplement. 

 

Uroczystość pod pomnikiem roz-
poczęło wprowadzenie pocztów 
sztandarowych i wykonanie hym-
nu w wersji chóralnej. Następ-
nie prowadzący, który wcześniej 
przypomniał wydarzenia z wrze-
śnia 1939 roku, zaprosił delegacje 
do składania wiązanek kwiatów. 
Tradycją jest, że uroczystość in-
augurują przedstawiciele rodzin, 
których krewnych zamordowali hi-
tlerowscy siepacze. Samorządow-
ców naszej gminy reprezentowały: 
wójt Kamila Szejner, jej zastępca 
Ewa Kubiś, przewodnicząca rady 
Ewa Śliwińska oraz grono rad-
nych. W uroczystości uczestniczyli 
również przedstawiciele organi-
zatorów obchodów: Stowarzysze-
nia SOCIUS, Szkoły Podstawowej 
w Zacharzynie, Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Zacharzynie, Ks. Pro-
boszcz Parafii Raczyn Karol Łybek.
 Kulminacyjnym punktem ob-
chodów było uroczyste wyko-
nanie mszy św. w pobliskim ko-
ściele pw. Matki Boskiej Królowej 
Polski, którą wraz z miejscowym 
proboszczem koncelebrował ks. 
dziekan Ireneusz Szypura z Cho-
dzieży. Dramat zamordowanych 
mieszkańców poprzez nawiązanie 
do postaci fotografa powstania 
warszawskiego „Broka” poruszył 
proboszcz podczas kazania. - „Dziś 
z tego urywki, dziś z tego migawki, 

czy wróci jutro?” Te pytania towa-
rzyszyły wszystkim, którzy wal-
czyli na pierwszej i ostatniej linii 
frontu. Każdego roku we wrześniu 
obchodzimy rocznicę dramatu woj-
ny. Chcemy ocalić od zapomnienia 
siedmiu zabitych na tutejszych nad-
noteckich łąkach… Nikt już im nie 
zrobi zdjęć. Dziś tam panuje cisza.
 W intencji pomordowanych, 
a także w intencji Ojczyzny we 
wnętrzu kościoła wybrzmiało 
dzieło Jana Szopińskiego Missa 
Brevis w wykonaniu Polskiego 
Chóru Męskiego (pamiętamy ich 
brawurowe wykonanie Hallelujah 
L. Cohena), Chóru Kameralnego 
Polskiej Agencji Muzycznej oraz 
solistki Antoniny Jagielskiej. Przej-
mująca w swoim wyrazie uroczy-
sta msza nie była jeszcze finałem 
muzycznych doznań. Ostatnim 
elementem obchodów był koncert 
pieśni patriotycznych i wojsko-
wych w klasycznych interpreta-
cjach Polskiego Chóru Męskiego 
p. b. Piotra Jańczaka oraz solisty 
Opery Nova w Bydgoszczy Krzysz-
tofa Zimnego. Zgromadzeni w za-
charzyńskiej świątyni nierzadko 
ze wzruszeniem wysłuchali tak 
znanych pieśni jak „Przybyli ułani”, 
„O mój rozmarynie” czy „Wojenko, 
wojenko”. Wykonanie wzbudziło 
owację, w niejednych oczach za-
szkliły się łzy…

Warto było w ostatnią sobotę odwiedzić Zacharzyn - niedużą za to „długą” miejscowość na pograniczu gminy 
Chodzież i Szamocin. Właśnie 18 września miała tam miejsce coroczna uroczystość patriotyczna upamiętniająca 

śmierć siedmiu Polaków bestialsko zamordowanych przez hitlerowców we wrześniu 1939 roku. 
Tym razem można mówić również o dużej rangi wydarzeniu muzycznym.  

Kwiaty od sołectwa Zacharzyn

Wyjątkowa msza, 
wyjątkowa uczta muzyczna

Wyjątkowa msza, 
wyjątkowa uczta muzyczna
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Warto było tam być… Zorganizowane w Stróżewie 
Gminne Święto Plonów wypadło nad wyraz okazale. 

W sobotę 21 sierpnia tłumy okolicznych mieszkańców
 i wielu gości z zewnątrz bawiło się na boisku 

sportowym do późnych godzin nocnych. 

GMINA CHODZIEŻ. Święto Plonów 2021

Dożynki jak dawniej

Tym razem pewne było, 
że nic nie może zagrozić 
przygotowanemu staran-

nie programowi, czego efekty 
mogliśmy obserwować w przed-
ostatnią sobotę sierpnia. Całości 
dopełniły sprawna organizacja, 
pełne spektrum gości, wręcz wy-
marzona pogoda i co podkreśla-
no na każdym kroku, wyjątkowej 
jakości murawa. Czego chcieć 
więcej? Satysfakcja ze spełnio-
nego obowiązku i dobra zabawa 
towarzyszyły stróżewieckim do-
żynkom do samego końca.       

 Zabawę na stadionie poprze-
dziła uroczysta msza św. w inten-
cji rolników. Celebrę w kościele 
pw. Matki Boskiej Szkaplerznej 
w Stróżewie, wspólnie sprawowali: 
gospodarz parafii ks. Józef Wędzi-
kowski oraz proboszcz chodzie-
skiej parafii pw. Nawiedzenia NMP, 
Jan Korygacz. Wcześniej otoczenie 
kościoła przyozdobiły niezwykle 
efektowne wieńce dożynkowe, zaś 
ołtarz - bochenki chleba przygoto-
wane przez delegacje poszczegól-
nych sołectw. Duże wrażenie na 
wiernych wywarła homilia wygło-
szona przez ks. Korygacza, wspar-
ta cytatami Norwida, Reymonta 

i Jana Pawła II, a nawiązująca 
do trudnej rolniczej profesji. 

Kulminacyjnym punktem 
było poświęcenie wień-

ców reprezentujących 
wszystkie 11 sołectw 
gminy, co muzycznie 
zaakcentowali muzycy 
z Orkiestry  Chodzie-
skiego Domu Kultury 
oraz utalentowany Ma-
rek Frąckowiak. Kolejną 

część obchodów rozpo-
czął przemarsz korowodu 

prowadzonego przez sta-

z przytupem

Tylko ostrożnie!Dożynki czas zacząć
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rostów dożynkowych - Krzysztofa 
Szewczyka i Annę Ludowicz w kie-
runku boiska. Tam na przybyłych 
oczekiwali już tancerze z zespołu 
folklorystycznego Marynia z Wro-
nek.       
 Tak oto rozpoczęło się tradycyj-
ne widowisko obrzędowe. W obec-
ności mieszkańców starostowie 
przekazali symboliczny chleb 
z tegorocznych zbiorów wójtowi 
gminy Kamili Szejner, która dzię-
kując za wspaniały dar obiecała go 
dzielić pośród mieszkańców rów-
no i sprawiedliwie. Następnie wójt 
ruszyła między ławy i stoliki, by 
przełamać się chlebem z mieszkań-
cami. O pomoc poprosiła również 
parlamentarzystów i samorządow-
ców. Wypada dodać, iż na święto 
plonów w Stróżewie zaproszenie 
przyjęło zacne grono parlamen-
tarzystów i samorządowców, 
w tym posłowie na Sejm 
RP - Maria Małgorza-
ta  Janyska, Marcin Po-
rzucek, Krzysztof Pa-
szyk, radny Sejmiku 
Wielkopolskiego - 
Adam Bogrycewicz, 
starości chodziescy 
- Mirosław Juraszek 
i Mariusz Witczuk, 
burmistrz Chodzie-
ży - Jacek Gursz, oraz 
radni, przedstawiciele 
organizacji rolniczych, 
dyrektorzy szkół, szefo-
wie służb mundurowych, 
przedstawiciele instytucji, 
stowarzyszeń i organizacji z te-
renu powiatu chodzieskiego. 
 - Produkcja rolnicza jest sym-
bolem solidarności społecznej 
i wielu z nas ma w niej swój udział 
- przypomniała w krótkim wystą-
pieniu Kamila Szejner. - Najważ-
niejszy jest rolnik, ale pamiętajmy 
o innych, gdyby nie kierowcy, pie-
karze, sprzedawcy ten chleb nigdy 
nie trafił by na nasze stoły. Wszyst-
kim wam dziękujemy za determi-
nację i waszą pracę… 
 Na koniec życzyła uczestnikom, 
by trwające dożynki stały się  oka-
zją do wypoczynku i zasłużonej 
zabawy. Zgodnie z wnioskiem pani 

wójt, Minister Rolnictwa przy-
znał odznaki honorowe „Zasłu-
żony dla rolnictwa” producentom 
rolnym  z terenu gminy. W tym 
roku odznaki z rąk Wójta Gminy 
Chodzież i Przewodniczącej Rady 
Gminy Chodzież otrzymali: Anna 
Ludowicz, Marek Ludowicz, Mar-
ta Stokłosa, Paweł Stokłosa, oraz 
Ryszard Hadała. Dalej, po krótkich 
wystąpieniach gości rozpoczęła 
się część mniej oficjalna - występy 
artystyczne a także rozstrzygnię-
to gminne konkursy. I tak, w kon-
kursie na najładniejszy wieniec 

dożynkowy w kategorii „wie-
niec tradycyjny” I miejsce 
zajęło sołectwo Strzelce, 
II - Podanin, III - Nietusz-
kowo. W kategorii „wie-
niec współczesny” komisja 
konkursowa przyznała 
I miejsce sołectwu Milcz, II 

miejsce zajęło - Stróżewo, 
III - Rataje. Natomiast w kon-

kursie na „stoisko dożynkowe 
2021” zwyciężyli reprezentan-

ci sołectwa Strzelce (I m.), przed 
Pietronkami (m. II) i Ratajami (m. 

III). Pozostałym wręczono dy-
plomy i wyróżnia. Wylosowano 
również cenne nagrody (m. in 
rower i telewizor) w zorganizo-
wanym przez gminę konkursie 
szczepionkowym.       W dalszej 
części przybyłych bawiła wo-
kalistka Studia Piosenki MDK 
w Chodzieży, Kasia Kubińska, 
a na finał zarezerwowano kon-
cert gwiazdy wieczoru - zespół 
Skaner. Całość już w godzinach 
nocnych zakończyła zabawa 
pod chmurką.                                k.

Zasłużeni dla rolnictwa a.d. 2021

I jak tu wybrać najładniejszy?

Ruszył korowód
Wieńce poświęcone…

Gospodarze - Sołectwo 
Stróżewo nagrodzone
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Okres letniej beztroski definitywnie zakończył pierwszy dzwonek. Nowy rok szkolny rozpoczęli również 
uczniowie Szkoły Podstawowej im. Henryka Sienkiewicza w Strzelcach. Pogoda dopisała, a uroczystość 

na placu zgromadziła nie tylko samych zainteresowanych - uczniów, rodziców i nauczycieli, ale także 
przedstawicieli władz gminy, banku spółdzielczego oraz zaprzyjaźnionych policjantów. 

ZACHARZYN

Uczniowie do szkół! Inauguracja roku szkolnego
STRZELCE

Każdego roku w trzeci weekend września obchodzona jest ekologiczna akcja Sprzątania Świata. W tym roku 
odbywa się ona już 28 raz. Szkoła Podstawowa w Zacharzynie również przyłączyła się do tej akcji. 

Sprzątanie Świata po raz 28

Głos zabrała wójt 
gminy Kamila Szejner

Tym razem ze względów 
bezpieczeństwa uroczy-
stość zaplanowano w nieco 

skromniejszym wymiarze, bez 
dodatkowych atrakcji sportowych 
czy artystycznych. Spotkanie tra-
dycyjnie rozpoczęło wprowadze-
nie sztandaru szkoły i odegranie 
hymnu. Następnie głos zabrała dy-
rektor szkoły Elżbieta Grzelaczyk, 
która szczególnie ciepło powitała 
dzieci rozpoczynające dopiero 
swoją przygodę z edukacją. Na 
koniec z  zadowoleniem, choć nie 
bez pewnych obaw zwróciła się do 
zgroma-

dzonych. - Wszystkim wam życzę 
drodzy uczniowie, by ten nowy 
rok szkolny obfitował w wiele ra-
dosnych chwil i by nie zabrakło 
wam zapału ani chęci do nauki, 
bo będzie to procentować w do-
rosłym życiu. Rodzicom zaś, jak 
najmniej stresów i jak najwięcej 
dumy z osiągnięć swoich dzieci…      
 Po przedstawieniu wycho-
wawców poszczególnych klas 
o głos została poproszona wójt 
gminy Kamila Szejner, która od-
wiedziła szkołę w towarzystwie 
przewodniczącej rady, Ewy Śli-
wińskiej. Szefowa samorządu nie 
ukrywała satysfakcji z możliwo-

ści spotkania się w tym nowym, 
zmieniającym się otoczeniu. 

Dalej dodała - Jako przedsta-
wicielom samorządu zale-

ży nam na tym, żebyście 
nie musieli się wstydzić, 
a wręcz przeciwnie, 
żeby warunki nauki, 
które chcemy wam za-
pewnić z roku na rok 
były lepsze, bardziej 

komfortowe. Wszyscy 
życzymy sobie, byście 

do waszej pięknej szkoły 
mogli szybko dojechać no-

wym autobusem, który będzie 

na was oczekiwał w bezpiecznym 
miejscu. I na tym na pewno nie za-
kończymy…      
 Dalej głos zabrała Elżbieta 
Żulewska policjantka z Komendy 
Powiatowej w Chodzieży, dla któ-
rej głównym priorytetem są kwe-
stie bezpieczeństwa i programy 
profilaktyczne. Jak podkreśliła bę-
dzie je realizować we współpra-
cy z dzielnicowym i rodzicami. 
Ważnym elementem uroczystej 
inauguracji nowego roku szkol-
nego było złożenie ślubowa-
nia przez uczniów i pasowanie 
pierwszoklasistów. Spotkanie za-
kończyła wspólna sesja zdjęciową 
wychowawców ze swoimi ucznia-

mi. Podobnie inauguracja  roku 
szkolnego przebiegała w pozosta-
łych trzech szkołach gminy - w Za-
charzynie, Oleśnicy i w Stróżewie. 

W związku z tym 15 wrze-
śnia b.r. społeczność 
szkolna chcąc się przy-

łączyć do tak ważnej akcji i wnieść 
swój wkład do tej cennej inicjaty-
wy, spotkała się na wspólnych za-
jęciach na boisku szkolnym. - Tam 
w szerokim gronie zastanawiali-
śmy się, co dobrego można zrobić 
dla naszej planety, aby żyło się 
nam na niej bezpieczniej i wygod-
niej - jednym słowem lepiej. 
 Dzień ekologiczny rozpoczął 
się małą prelekcją poprowadzo-
ną przez Tomasza Śródę i Annę 

Górzyńską, w której uczestni-
czyli przedszkolaki oraz ucznio-
wie klas I-VIII. Na-
stępnie każda z grup 
wzięła udział w kon-
kursach. Przedszkole 
oraz klasy I-III stwo-
rzyli piękne Ekolud-
ki, natomiast klasy 
IV–VIII uczestniczyły 
w ekologicznym kole 
fortuny. Po konkur-
sach wszyscy ruszyli 
na zewnątrz z akcją 
sprzątania świata. Jak 

można się domyślać dzieci wraz 
z nauczycielami uzbierały spo-

ro worków pełnych odpadków 
i nieczystości. Na zakończenie 

tej wspaniałej i ważnej 
dla wszystkich akcji od-
było się ognisko przy 
szkole oraz poprowadzo-
no gry i zabawy sporto-
we dla dzieci. - Ten dzień 
był doskonałą, praktycz-
ną lekcją „nie śmiecenia”. 
Teraz myśl przewodnia 
tej akcji - „Myślę więc nie 
śmiecę”, długo pozosta-
nie w naszej pamięci.

Koledzy...

Plon jak zwykle obfity… 

Meldunek przyjęła 
dyr. SP w Strzelcach 
Elżbieta Grzelaczyk
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Nowy rok, nowy duch
OLEŚNICA

STRZELCE, OLEŚNICA

Góry, chmury i skalne miasto

W dniu 1 września naukę 
rozpoczęło 152 uczniów 
w 9 oddziałach szkolnych 

oraz 14 przedszkolaków w Oddzia-
le przedszkolnym w Nietuszkowie 
i 17 w Oddziale przedszkolnym 
w Oleśnicy. Z początkiem roku 
w szkole pojawiło się sporo nowo-
ści. Jedną z innowacji, są między 
innymi zajęcia z myślenia wizual-

nego - sketchnoting, które wspiera 
znacząco proces uczenia się, komu-
nikację, rozwija wyobraźnię i ko-
rzystnie wpływa na samorozwój 
uczniów. Chętni uczniowie rozpo-
częli naukę języka francuskiego.
 Ruszyły także bardzo interesu-
jące projekty dla uczniów z zakresu 
robotyki, m.in. „Robomatematycy” 
oraz dzięki wygraniu grantu przez 

szkołę - SuperKode-
rzy. Podczas tych zajęć 
uczestnicy projektu, 
uczą się programowa-
nia w praktyce i pogłę-
biają wiedzę z danego 
przedmiotu. Rozwijają 
też kreatywność, umie-
jętność logicznego my-
ślenia i pracy w zespole.
 Szkoła Podstawo-
wa im Marii Skłodow-
skiej-Curie w Oleśnicy, 
została również zakwa-
lifikowana do udziału w Ogólno-
polskim Konkursie: „Do hymnu”. 
Przesłuchanie odbędzie się 11. paź-
dziernika br., wezmą w nim udział 
wszyscy uczniowie klas I – VII wraz 
z chórem szkolnym. Wykonane zo-
staną trzy polskie pieśni hymnicz-
ne: „Mazurek Dąbrowskiego”, „Bo-
gurodzica”, „Gaude Mater Polonia”
 Dyrektor szkoły - mgr Joanna 
Maćkowiak, ma nadzieję, że bieżą-
cy rok szkolny, przyniesie uczniom 

wiele radości z możliwości zdoby-
wania nowej wiedzy i umiejętności. 
- Liczymy, że nauka odbywać się 
będzie w trybie stacjonarnym, po-
nieważ bezpośredniej relacji uczeń 
- uczeń oraz uczeń – nauczyciel, nie 
da się zastąpić nawet najlepszymi 
metodami online. Mamy nadzieję, 
że społeczność szkolna, bezpiecz-
nie, z uśmiechem na ustach i satys-
fakcją ze wspólnej pracy doczeka 
się kolejnych wakacji.

Przygotowania do nowego roku szkolnego 2021-2022 w SP w Oleśnicy ruszyły pełną parą już w czasie wakacji. 
Odnowione zostały sale lekcyjne w tym sala do języka angielskiego, sala do muzyki, a także powstał nowy gabinet 

logopedyczny. Niebawem rozpocznie się również duża inwestycja zaplanowana do realizacji 
na nadchodzący rok szkolny, a mianowicie - odnowienie elewacji budynku naszej szkoły.

Mniej lub bardziej przy-
zwyczailiśmy się już do 
pandemii. Jednak dzieci 

potrzebują integracji, kontaktów 
z rówieśnikami, bo skutkiem izola-
cji i zamknięcia szkół są ogromne 
problemy w relacjach społecznych. 
Wycieczka to dobry sposób na od-
zyskanie kontaktu z uczniami i po-
prawę relacji rówieśniczych.
 Program był ciekawy i róż-
norodny. Skalne Miasto w Ad-
rsspachu, Błędne Skały, Szcze-
liniec z labiryntem skalnym 
wywarły duże wrażenie i wiele 
emocji. Na długo zapadną w pa-
mięci uczniów Muzeum Górnic-
twa w Nowej Rudzie, Muzeum 
Złota w Złotym Stoku, gdzie 
do dzisiaj panuje klimat daw-
nej górniczej pracy a maszeru-

Nie ma jak lekcja na żywo. Z oferty pięciodniowej wycieczki w Góry Stołowe, zaplanowanej już w czerwcu przez 
Małgorzatę Adamowską, nauczycielkę biologii skorzystała grupa dzieci ze Szkoły Podstawowej im. H. Sienkiewicza 

w Strzelcach, Szkoły Podstawowej im. Marii Skłodowskiej-Curie w Oleśnicy oraz chętni rodzice.

SP w Oleśnicy zakwalifikowała się 
do ogólnopolskiego konkursu „Do hymnu”

W oleśnickiej SP 
wiele się dzieje: zajęcia 
z myślenia wizualnego, 

Robomatemamtycy,  SuperKoderzy…. 

jąc przez liczne chodniki kopalni, 
można było dowiedzieć się, jakimi 
metodami wydobywano skarby, 
które udostępniła im natura. Dzie-
ci zobaczyły także jedyną w Polsce 

Kaplicę Czaszek, piękną Bazylikę 
w Wambierzycach a w ostatnim 
dniu zwiedziły Twierdzę Kłodzką, 
gdzie w podziemiach miały okazję 
zmierzyć się ze swoimi lękami.

Wycieczka upłynęła w miłej 
atmosferze i wzbogaciła uczest-
ników nie tylko o nową wiedzę 
przyrodniczą i historyczną, ale 
również o nowe przyjaźnie.
Wszyscy wrócili zadowoleni, 
nauczyciele dumni z postawy 
uczniów, a uczniowie wypoczęci 
i pełni wrażeń. - Pragnę serdecz-
nie podziękować opiekunom i ro-
dzicom za nieocenioną pomoc 
podczas zwiedzania oraz wypo-
czynku, za niezwykłą atmosferę 
pełną zrozumienia i empatii - 
mówi Małgorzata Adamowska. 
- Osobne podziękowania kieru-
ję do naszych darczyńców, bez 
których ta wycieczka nie byłaby 
tak bogata w atrakcje. Ich dobre 
serca pozwoliły obniżyć i tak już 
wysokie koszty wyjazdu. Za chwile ruszamy dalej
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W piątek 27 sierpnia w sali posiedzeń Urzędu Gminy zebrali się radni na XXXIII już sesji rady. 
Przyjęto kilka przedyskutowanych już na komisjach projektów uchwał m. in. zmianę uchwały budżetowej na rok bieżący. 

Radni z uwagą wsłuchiwali się także w informacje wójta gminy z prac między sesjami, 
w dużej części poświęconej realizacji bieżących inwestycji. 

Sesję w trybie stacjonarnym 
sprawnie poprowadziła 
przewodnicząca rady Ewa 

Śliwińska. Po przyjęciu porządku 
obrad i protokołu z poprzednie-
go posiedzenia, a także zaapro-
bowaniu sprawozdania komisji 
wspólnej złożonego przez Józefa 
Dymka, radni przystąpili do pro-
cedowania czterech bieżących 
projektów uchwał. Dotyczyły one 
spraw: uzgodnienia przeprowa-
dzenia zabiegów pielęgnacyjnych 
pomników przyrody, nadania 
nazwy ulicy Jabłoniowa w Rata-

jach, a także zmiany uchwały bu-
dżetowej gminy Chodzież na rok 
bieżący i co za tym idzie zmiany 
Wieloletniej Prognozy Finanso-
wej Gminy Chodzież na lata 2021-
2024. Wszystkie uchwały przyję-
te zostały jednogłośnie.      
 Po przegłosowaniu punktów 
merytorycznych przyszedł czas 
na wysłuchanie sprawozdanie z 
działalności przewodniczącej Rady 
Gminy Chodzież i wójta Gminy 
Chodzież w okresie międzysesyj-
nym. Wójt Kamila Szejner w dużej 
części poświęciła go planom oraz 

ocenie stopnia zaawansowania in-
westycji prowadzonych i przygo-
towywanych przez gminę. Jak się 
okazuje jest ich całkiem sporo. M. 
in.  gmina podpisała umowę z Wo-
jewodą na dofinansowanie zadania 
pn. „Budowa drogi - Stróżewo gm. 
Chodzież”. Inwestycja powstanie 
przy wsparciu Rządowego Fun-
duszu Rozwoju Dróg, całkowita 
wartość zadania to 458 tys. 202 zł. 
Przygotowana została dokumenta-
cja na budowę drogi w Oleśnicy ul. 
Bajkowa, a w trakcie opracowania 
jest dokumentacja na budowę ko-

lejnej, w Ratajach - ul. Kwiatowa. 
Szykują się też przetargi na budo-
wę drogi w Ratajach (ul. Chodzie-
ska) i w Podaninie. Na ukończeniu 
są prace przy budowie świetlicy 
wiejskiej w Zacharzynie, a także 
przygotowywana jest dokumen-
tacja na oświetlenie ścieżki pieszo
-rowerowej w Pietronkach wzdłuż 
drogi wojewódzkiej nr. 193. Na fi-
niszu jest także zagospodarowanie 
terenu przy SP w Strzelcach. Gmina 
oczekuje również na wynik naboru 
trzech wniosków złożonych w ra-
mach Programu Polski Ład. 

GMINA CHODZIEŻ

Zaplanowana szeroka tematy-
ka forum obejmowała m. in. 
omówienie działalności Kół 

Gospodyń Wiejskich, ale też przy-
datne w życiu codziennym tematy, 
jak choćby dotyczące przepisów 

podatkowych, sanitarno-higie-
nicznych, bezpieczeństwa żywno-
ści, a nawet zasad postępowania 
w przypadku kiedy spotkamy się 
z… wilkiem. W przybliżeniu inte-
resującej tematyki mieli pomóc 

zaproszeni goście m. in. z Pań-
stwowej Inspekcji Sanitarnej i La-
sów Państwowych.

Zachęcając do wysłuchania 
wszystkich prelekcji, w imieniu 
organizatora przybyłych powitał 
Paweł Szafranek - przewodni-
czący Rady Powiatowej WIR w 
Chodzieży. Choć Izby Rolnicze zaj-
mują się szeroko pojętą tematyką 
rolnictwa to jednak jak przyznał, 
po raz pierwszy udało się zorga-
nizować spotkanie z paniami. Głos 
zajęli także współgospodarze spo-
tkania Mariusz Witczuk wicesta-
rosta powiatu chodzieskiego oraz 
Kamila Szejner - wójt gminy wiej-
skiej Chodzież. 

- My kobiety lubimy być ra-
zem. Ważną sprawą jest by zmie-
niać na lepsze nasz świat, nasze 
otoczenie. A świat buduje się od 
rzeczy małych, od wsi… Sama je-
stem członkiem KGW w Ratajach. 
Świat zmieniamy my - kobiety, ale 
pomagają nam mężowie i pano-
wie. Korzystajcie z funduszy unij-
nych, z dofinasowań, z tych na-
szych skromnych składek, wyjeż-
dżajcie, rozwijajcie się. Bo tradycja 
i siła tkwi w kobietach - apelowała 
pani wójt. Wypada dodać, iż orga-
nizatorzy zapewnili nie tyko sym-
patyczną atmosferę, ale na zakoń-
czenie Forum wszyscy uczestnicy 
otrzymali ciepły posiłek. 

SŁOMKI

 Forum KGW 
My kobiety lubimy być razem

Kilkadziesiąt pań członkiń KGW uczestniczyło w Form Kół Gospodyń Wiejskich Powiatu Chodzieskiego, które odbyło się 
w sali wiejskiej w Słomkach. Inicjatorem spotkania i jego organizatorem była Wielkopolska Izba Rolnicza.

Sesja rady: 
Budujemy, planujemy

O zasadach przechowywania żywności mówiły panie z Sanepidu
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zwiezione zostaną rusztowania i bierzemy się 
za remont elewacji szkoły. Mamy na to 1 mln 
300 tys. złotych. To ostatnia szansa uratowa-
nia dawnego pałacu… W toku dalszej dyskusji 
uznając argumenty pani sołtys, że na wszystko 
pieniędzy nie starczy, mieszkańcy postanowili 
wesprzeć pierwotną propozycję. W ten sposób 
w trakcie głosowania zadecydowano by fun-
dusz sołecki - nieco ponad 37.300 zł przezna-
czyć na plac zabaw.   

Milcz
Już na wstępie, tuż po powitaniu gości soł-

tys Mieczysław Michalak poinformował zebra-
nych, że tegoroczny budżet w wysokości ponad 
58.700 proponuje przeznaczyć na dwa cele: 
doposażenie  świetlicy wiejskiej - zakup sprzę-

tu nagłaśniającego wraz z poprawą akustyki 
w sali wiejskiej oraz wykonanie oświetlenia 
sceny letniej. - Myślimy o tym, by stary sprzęt 
zastąpić nowymi technologiami, by pojawił się 
laptop i elektronika. Druga propozycja na co 
wykorzystać pieniądze to odnowienie dachu 

warto przeczytać

Wspólny cel integruje mieszkańców
W sołectwach gminy Chodzież odbyły się zebrania wiejskie, których głównym tematem było  

wydatkowanie funduszy sołeckich na 2022 rok. 
W spotkaniach uczestniczyły przedstawicielki władz gminy - wójt Kamila Szejner i zastępca wójta Ewa Kubiś.

Zebrania wiejskie: OLEŚNICA, MILCZ, NIETUSZKOWO 

Oleśnica
Przybyłych mieszkańców oraz gości 

powitała sołtys Karolina Kupidura, która 
bez zbędnych formalności przeszła do rze-
czy. Zaapelowała do przybyłych by zgłaszali 
propozycje, na co przeznaczyć fundusz so-
łecki w wysokości ponad 37 tys. złotych. 
Z sali padły trzy propozycje do rozważenia 

- oświetlenie jednej z alej, wyremontowanie 
placu zabaw wraz z wykonaniem niezbęd-
nych prac pielęgnacyjnych (dosianie traw-
nika), remont figurki NMP lub zamiana jej 
na krzyż. Jak wyjaśniła pani wójt trzecia 
propozycja nie mogła być wzięta pod uwagę 
ze względów formalnych, bowiem fundusz 
sołecki dotyczyć może tylko zadań wła-
snych gminy.  

W trakcie spotkania dyskutowano 
również o innych sprawach interesujących 
mieszkańców tej miejscowości, jak choćby 
o doprowadzeniu gazu czy wybudowaniu 
ścieżki rowerowej. Sporą część spotkania 
zajęły problemy dotyczące stanu drogi po-
wiatowej przebiegającej przez wieś. Nie-
stety część poruszonych problemów wy-
kraczała poza kompetencje władz gminy. 
P. Wójt zobowiązała się, że Gmina skieruje 
stosowne pisma do Starostwa Powiatowego 
w sprawie stanu drogi i drzewostanu przy 
drodze. Przy okazji wójt Kamila Szejner 
z satysfakcją mogła zakomunikować oficjal-
ną informację o inwestycji, która już wkrót-
ce stanie się priorytetem gminy. - Za chwilę 

i konserwacja elewacji kaplicy na cmentarzu. 
Wspomniano też o propozycji postawienia 
lamp wzdłuż torów w Studzieńcu, ale jak się 
okazało to akurat leży w kompetencji powiatu. 

Propozycje sołtysa poddano głosowaniu 
i w ten sposób większością głosów przy 13 
głosach „za” i jednej wstrzymującej się obie 
zostały przyjęte. W dalszej części głos zabrała 

wójt gminy Kamila Szejner, która przybli-
żyła obecnym projekty dotyczące rozwoju 
gminy i najbliższe inwestycje. Wójt, podob-
nie jak w Oleśnicy wręczyła pamiątkowe 
podziękowanie sołtysowi za pomoc przy 
organizacji dożynek gminnych, które w tym 
roku zaprezentowały się nad wyraz okazale. 

Nietuszkowo
Serię zebrań w dniu 14.09.2021 r. za-

kończono w świetlicy wiejskiej w Nietusz-
kowie, gdzie spotkanie otworzył sołtys 
Zenon Flitta. Gospodarz spotkania zakomu-
nikował, iż do dyspozycji jest ponad 31 tys. 
złotych. W związku z propozycją budowy 
drogi na cmentarz potrzebny będzie projekt 
planu i właśnie na ten cel proponuje prze-
znaczyć fundusz sołecki. Podczas głoso-
wania propozycja sołtysa została przyjęta. 
Uczestnicy zebrania wykorzystując sposob-
ność zasygnalizowali kilka innych spraw, 
które ich zdaniem wymagałyby interwencji 

i wsparcia. Jedna z mieszkanek zgłosiła pro-
blem nieświecących się lamp. Kolejna osoba 
wspomniała o odnowieniu figury, choć naj-
bardziej gorąco dyskutowano o bałaganie 
w sprawie pdległości dróg do określonego 
właściciela. Narzekano też na bałagan przy 
blokach, na co remedium znaleźli samorzą-
dowcy proponując spotkanie z szefem spół-
dzielni, by wyjaśnić sobie wzajemne żale.  
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GOPS - KLUB SENIORA

Zaplanowany cykl spotkań 
jest kontynuacją projektu 
unijnego „Chcę, więc mogę - 

wsparcie osób niesamodzielnych 
i niepełnosprawnych z gminy 
wiejskiej Chodzież”, który był re-
alizowany w latach 2017-2019. 
Dzięki przychylności władz gmi-
ny oraz zabezpieczeniu środków 

finansowych ze strony gminy, 
powstała możliwość kontynuacji 
działań na rzecz miejscowych se-
niorów. Udało się. Obecnie Klub 
Seniora liczy ok. 50 uczestników 
z podziałem na dwie grupy. Zaję-
cia w każdy wtorek i środę prowa-
dzi doświadczona animatorka Do-
rota Klepacka. Podczas spotkań 

Na taki właśnie rozwój wydarzeń liczyły panie w „kwiecie wieku” 
- mieszkanki gminy. Wspólne działania Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej oraz Gminy Chodzież doprowadziły do wznowienia 
funkcjonowania Klubu Seniora. Zajęcia rozpoczęły się w lipcu b.r. 

Małgorzatki, Stokrotki,  
wszystkie fajne są

Trochę ruchu nie zaszkodzi

Inwencji im nie brakuje…

Familiada z uśmiechem - grupa Stokrotki 

członkowie Klubu Seniora mają oka-
zję uczestniczenia w zajęciach arty-
stycznych, rękodzielniczych, grach 
i zabawach towarzyskich. W szcze-
gólny sposób klubowicze celebrują 
dni o wyjątkowym znaczeniu np. 
urodziny.
 Podczas pierwszego po prze-
rwie spotkania uczestnicy Klubu 

mogli na nowo nawiązać przyja-
cielskie relacje i zintegrować się m. 
in. wspólnie uczestnicząc w grze 
towarzyskiej „Familiada”. Zabawie 
towarzyszył nieschodzący z twarzy 
uśmiech i pozytywne emocje. Ko-
lejne spotkania obfitowały w róż-
nego rodzaju zajęcia artystyczne, 
w trakcie których uczestnicy two-

rzyli między innymi szkatułki na 
skarby, kartki okolicznościowe czy 
przyborniki.
 Seniorzy Gminy Chodzież sta-
wiają też na aktywność. W tym 
celu wykorzystują zasoby i wypo-
sażenie znajdujące się na terenie 
sali wiejskiej w Milczu, która jest 
siedzibą Klubu Seniora. Dzięki 
instalacji siłowni zewnętrznej se-
niorzy (głównie panie), mają moż-
liwość aktywnego spędzania wol-
nego czasu.
  Na brak pomysłów i inwencji 
nie mogą również narzekać sami 
uczestnicy. Na jednym z ostatnich 
zajęć klubowiczki zorganizowały 
„Pożegnanie Lata”. Trzeba przy-
znać tego dnia uśmiechu i dobrej 
zabawy nie brakowało, a namacal-
nym efektem spotkania okazały się 
być przepięknie uplecione wianki 

zdobiące głowy nie tylko samych 
uczestników, bowiem na spotka-
nie zaproszono też wójta gminy 
Kamilę Szejner.
 - Dzięki zajęciom w Klubie 
seniorzy naszej gminy mają moż-
liwość aktywnego spędzania 
wolnego czasu, odkrywania i roz-
wijania swoich zainteresowań, 
pasji i możliwości. Tego rodzaju 
możliwości pobudzają do wycho-
dzenia z domu i integracji spo-
łecznej. Uczestnictwo w Klubie 
jest bezpłatne, a zgłoszenia moż-
na dokonać w siedzibie Gminne-
go Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Chodzieży ul. Notecka 28. Se-
niorzy, czekamy na Was - zachęca 
Agata Bielecka kierownik GOPS.

Małgorzatki, Stokrotki,  
wszystkie fajne są
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Zadanie pn. „Wodny zakątek 
- atrakcją turystyczną wsi 
Nietuszkowo”, to przestrzeń 

umożliwiająca wspólne, rodzin-
ne spędzanie czasu. Pierwszy 
tego typu obiekt powstał w Mil-
czu. W Nietuszkowie, to kolejna 
inwestycja w ramach NGR. 
 - Bardzo mnie to cieszy, że 
Unia Europejska daje nam na-
rzędzie dzięki, któremu może-
my pozyskać fundusze na nowe 
inwestycje. To kolejny dowód, 
że tego rodzaju dofinansowania 
są potrzebne. O tym, że taka in-
westycja ma powstać właśnie 
w tym miejscu w dużej mierze 
zadecydowali mieszkańcy. To 
oni mają decydujący głos i to jest 
największa wartość. Mamy też 
przynajmniej pewność, że robi-
my coś w miejscu, które akcep-
tują mieszkańcy - mówi Kamila 
Szejner - Wójt Gminy Chodzież.
 Zadanie polegało na budowie 
bezpiecznego i nowoczesnego 
placu zabaw dla dzieci z Nietusz-
kowa i nie tylko. Na placu posta-
wiono: urządzenie ryba, huśtaw-
ka wagowa, huśtawka podwójna, 
bujak ryba, delfin i wieloryb oraz 
zestaw statek, ławki. Pod wszyst-
kimi urządzeniami ułożono bez-
pieczną nawierzchnię z piasku.

NIETUSZKOWO

WODNY ZAKĄTEK już otwarty
W Gminie Chodzież otwarty został, nawiązujący do tematyki wodnej plac zabaw. Inwestycja zrealizowana 

została w miejscowości Nietuszkowo w ramach operacji w zakresie działania „Realizacja lokalnych strategii 
rozwoju kierowanych przez społeczność „w ramach Priorytetu 4 „Zwiększanie zatrudnienia i spójności 

terytorialnej” objętego Programem Operacyjnym „Rybactwo i Morze” oraz celu Propagowanie dobrostanu 
społecznego i dziedzictwa kulturowego na obszarach rybackich i obszarach akwakultury, w tym dziedzictwa 
kulturowego, rybołówstwa i akwakultury oraz morskiego dziedzictwa kulturowego obejmującej Tworzenie, 

rozwój oraz wyposażenie infrastruktury turystycznej i rekreacyjnej, przeznaczonej na użytek publiczny, 
historycznie lub terytorialnie związanej z działalnością rybacką. To druga tego typu atrakcja w Gminie Chodzież.

 - Na terenie objętym zadaniem 
do tej pory był także plac zabaw, 
który z uwagi na zły stan technicz-
ny urządzeń zabawowych oraz 
obowiązujące przepisy został zde-
montowany. Liczę, że na realizacji 
zadania zyskają głównie rodziny 
z dziećmi mieszkające w sołectwie 
Nietuszkowo, ale także z poza nie-
go. Budowa placu zabaw w tym 
miejscu uporządkowała także za-
gospodarowanie terenu co przy-
czyni się do rozwoju atrakcyjności 
infrastruktury tej miejscowości - 
mówi sołtys Sołectwa Zenon Flitta.
 Wartość całkowita inwestycji 
wyniosła 119 797,57 zł z czego 
37 159,00 zł z dofinansowania 
w ramach w/w projektu. Celem 
projektu było rozszerzenie istnie-
jącej oferty o funkcję rekreacyj-
no-turystyczną poprzez realizację 
operacji pn. „Wodny zakątek atrak-
cją turystyczną wsi Nietuszkowo”. 
Dzięki realizacji operacji nastąpiło 
stworzenie nowych możliwości do 
rozwoju interesującego wypoczyn-
ku wykorzystującego specyfikę 
obszaru. Trwała  infrastruktura 
przyczyniła się do stworzenia dłu-
goterminowych zrównoważonych 
warunków środowiskowych nie-
zbędnych do rozwoju turystyki 
w obszarze akwakultury.
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Dziś Marek Frąckowiak to 
uznana marka nie tylko 
w powiecie chodzieskim, 

ale także w sąsiednich miejscowo-
ściach. Od kilkunastu lat miesz-
ka w Strzelcach i jako muzyk, po 
trosze artysta niezwykle sobie 
chwali wybraną miejscówkę.. Dla-
czego został muzykiem? Odkąd 
pamięta towarzyszyła mu ona od 
najmłodszych lat. Uważa się za 
szczęściarza, bo udało się pasję 
i zamiłowanie połączyć z tym, co 
przyszło mu robić na co dzień. 
Z pewnością znaczenie miały też 
geny. Marek Frąckowiak urodził 
się w bardzo muzykalnej rodzinie. 
Do dziś pamięta babcię ze strony 
ojca, która śpiewała tak pięknie, że 
zaproponowano jej debiut na sce-
nie poznańskiej opery. Pechowy 
splot okoliczności sprawił jednak, 
że to co działo się latem 1939 roku 
w obliczu wojny straciło jakiekol-
wiek znaczenie. Również dziadek 
grał na skrzypcach, muzykalni 
byli jego rodzice… - Nie miałem 
wyjścia, czułem że muzyka to mój 
żywioł.
 W 1983 roku ukończył Police-
alne Zawodowe Studium Piosen-
karskie, następnie studiował na 
Akademii Muzycznej w Poznaniu 
- Wydział W o k a l n o
-Ak- torski 

(1983-88). Później przez 2 lata 
uczęszczał  na Musikhochschule 
Saarbrucken i jakby tego było 
mało, zrobił dyplom na akademii 
Muzycznej we Wrocławiu na wy-
dziale wokalnym (w 1996r). Do-
datkowo ukończył kurs pedago-
giczny na tej samej Akademii. Pa-
piery ma mocne, a głos też niczym 
przysłowiowy dzwon, co udowod-
nił na niejednej imprezie.  
 Po epizodzie wokalnym 
w Zespole Estradowym Wojsk 
Lotniczych "ESKADRA" Poznań, 
został… organistą w Parafii NB-
Maryi w Poznaniu. Wkrótce obja-
wił się kolejny konik. W zespołach 
chóralnych śpiewał już wcześniej, 
podczas studiów akademickich. 
Studiując na Wydziale Wokalnym 
Akademii Muzycznej w Poznaniu 
rozpoczął pracę w jednym z po-
znańskich kościołów. 
  Praca z chórami i zespołami 
śpiewaczymi z roku na rok dawała 
coraz więcej satysfakcji. Z czasem 
przybywało chętnych oraz ofert. 
M. in. był dyrygentem Chóru "Con 

Passione" w Wysokiej, a w latach 
2015 - 2018 dyrygentem Chóru 
im. I. J. Paderewskiego w Szamoci-
nie. Nadal jest dyrygentem chóru 
żeńskiego "Milenium" w Ujściu, 

dyrygentem chóru im. św. Cecylii 
w Połajewie i paru innych. W cho-
dzieskim UTW pracuje z zespołem 
Uniwerek. - W 2005 roku mieszka-
jąc jeszcze w Kórniku, założyłem 
chór w Wysokiej i w związku z tym, 
że pojawiły się perspektywy pracy 
w tym rejonie zacząłem w okolicy 
szukać mieszkania. Rok później ku-
piłem mieszkanie w Strzelcach.

 W Gminie Chodzież szybko 
poznano się na licznych talentach 
pana Marka. Na początku 2019 
roku został instruktorem i kie-
rownikiem muzycznym zespołu 
wokalnego "Rytm Nietuszkowa" 
oraz zespołu wokalnego "Echo Ra-
taj" w Ratajach. Od r. 2020 ma pod 
opiekę najmłodsze dziecko, pro-
wadzi zespół muzyczno-wokalny 
w Strzelcach. 
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 Doskonale pamiętam jedną z pierwszych piosenek, którą wykonałem publicznie. Występ 
okupiony był sporą dawką stresu. Zaśpiewałem wówczas „Dom który mam” z repertuaru 

Zdzisławy Sośnickiej. Latem 1972 roku wystąpiłem z tą piosenką w czasie wakacji na I 
Festiwalu Piosenki Kolonijnej w budynku ówczesnej Szkoły Podstawowej w niedalekim 

Ujściu. Nieskromnie dodam, że zdobyłem Grand Prix. No i tak się zaczęło…

ŻYCIE Z PASJĄ

Echo Rataj i Marek Frąckowiak

 Na co dzień Marek Frącko-
wiak należy do ludzi zapraco-
wanych. Wymuszony pande-
mią czas spędził w domu na 
majsterkowaniu. Wcześniej 
radość sprawiały odwiedziny 
rodziny, znajomych, czasem 
grill, czasem rower, las, uko-
chany pies… - Dla mnie liczy 
się przede wszystkim muzy-

Pani wójt przy mikrofonie, 
sąsiad jakby 

mniej pewny…

Nocny Marek
- talent na poważnie Konkurencję 

trzeba obserwować…

ka - kilkanaście instrumentów, 
dziesiątki kilogramów sprzętu 
muzycznego wspomagają mnie 
w tym dziele. Ciągle mam wie-
le zajęć, często do późnej nocy, 
a że jestem typowym "nocnym 
Markiem" cieszę się, że nie mu-
szę wstawać wcześnie rano do 
pracy. Robię to co lubię. Jestem 
szczęściarzem! 
 

Wspólny występ z Rytmem Nietuszkowa

Marek Frąckowiak niczym 
Ewa Demarczyk na koncercie 

w Złotowie 2007 r.


